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Важным фактором исторического процесса, его интерпретации, является 

историческая ответственность. Цель статьи – анализ феномена исторической 

ответственности. 

Материал и методы. Материалом выступают различные проявления и грани 

исторической ответственности. Авторами использованы общелогические и 

общепринятые методы теоретического исследования. 

Результаты и их обсуждение. Историческая ответственность проявляется как 

общественное отношение субъекта ответственности и инстанции; как определенное 

качество акторов общественных процессов; как ответственность интерпретатора 

исторических событий. 

В широком смысле историческая ответственность – это ответственность перед 

историей, за судьбы миллионов людей. Речь идет не просто о сохранении исторической 

памяти, знаний о прошлом, но и о будущем страны, определенном действиями субъектов 

общественных отношений. 

Заключение. От взгляда в прошлое зависит и взгляд в будущее. Вот почему 

возрастает ответственность исследователей за интерпретацию исторического 

наследия. История – это не просто политика, опрокинутая в прошлое, она является 

частью современной политики. 
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An important factor of the historical process, its interpretation, is historical responsibility. 

The purpose of the article is analysis of the phenomenon of historical responsibility. 

Material and methods.  The research material is different manifestations and facets of 

historical responsibility. The authors used general logical and generally accepted methods of 

theoretical research.  

Findings and their discussion.  Historical responsibility manifests itself as a public relation 

of the subject of the responsibility and instance; as a quality of actors of social processes; as a 

responsibility of the interpreter of historic events.  

In a wide sense, historical responsibility is the responsibility to history for destinies of 

millions of people. It’s not just preservation of historical memory, knowledge of not only the past 

but also the future of the country which is determined by the actions of the subjects of public 

relations.  

Conclusion. The insight into the past determines the insight into the future. That is why 

responsibility of the researchers for the interpretation of historical heritage increases. History is 

not just politics turned into the past; it is a part of current politics.  
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